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افزایش ۴۸ درصدی ترانزیت کالا از مرز آستارا 
مدیرکل دفتر ترانزیت و حمل ونقل بین المللی 
سازمان راهداری گفت: مجموع تردد ناوگان 
حامل کالا از پایانه مرزی آستارا در بازه زمانی 
دوماهه منتهی به دی ماه بیش از ۱۶ هزار تردد 
است که افزایش ۴۸ درصدی نسبت به مدت 
مشابه سال ۱۳۹۸ )سال قبل از کرونا( و رشد 
۱۸ درصد نسبت به سال قبل را نشان می دهد. 
»جواد هدایتی« با اشاره به اهمیت رشد ترانزیت برای 

کشور، اظهار کرد: این موضوع در دستور کار دولت سیزدهم قرار دارد که با توجه به اولویت توسعه 
مناسبات با همسایگان، تسهیل افزایش ترانزیت ناوگان ورودی از مرز آستارا در دستور کار قرار 
گرفته است و با توجه به شرایط حال حاضر روسیه و افزایش تجارت آن کشور با قلمروهای جنوبی، 

کمال بهره برداری را انجام خواهیم داد.
وی ادامه داد: در این راستا، مرز آستارا موفق به افزایش بیش از دو برابر ترانزیت ورودی نسبت 

به سال گذشته شده است البته ۱۸ درصدی افزایش تردد ناوگان نیز در این مرز رخ داده است.
هدایتی توضیح داد: پس از تعمیق روند الحاق جمهوری اسلامی ایران به اتحادیه اوراسیا و تداوم 
جنگ اوکراین، حجم ترانزیت و صادرات کالا از مرز آستارا به طور بی سابقه ای افزایش یافته است 
به طوری که از اوایل نوامبر سال گذشته میلادی )آبان ماه ۱۴۰۱(، شاهد حجم روزافزون تردد 
در این مرز هستیم که با فرارسیدن تعطیلات سال نو میلادی تشدید شده و افزایش روند تا پایان 

تعطیلات نوروز پیش رو نیز، پیش بینی شده است.
مدیرکل دفتر ترانزیت و حمل ونقل بین المللی اظهار داشــت: در وضعیت عادی، تردد ناوگان 
جاده ای از مرز آستارا به طور متوسط روزانه ۴۰۰ دستگاه است؛ همچنین با در نظر گرفتن اینکه 
حجم محمولات صادراتی یخچالی به کشور آذربایجان و ماورای آن همواره از اواسط آبان افزایش 
می یابد و طی هفته های آخر ســال میلادی و آغاز ســال جدید با بیشترین تقاضا برای برخی 

محمولات صادراتی بالاخص میوه و تره بار مواجه هستیم.
وی ادامــه داد: در مجموع تردد ناوگان حامل کالا )ورودی، خروجی و ترانزیتی( در این مرز در 
بازه زمانی دوماهه منتهی به دی ماه )۱۴۰۱.۸.۱۵ تا ۱۴۰۱.۱۰.۱۵( بالغ بر ۱۶ هزار تردد است که 
افزایش ۴۸ درصدی نسبت به مدت مشابه سال ۱۳۹۸ )سال قبل از کرونا( و رشد ۱۸ درصد نسبت 

به سال قبل را نشان می دهد. 
هدایتی گفت: افزایش تقاضا در این مرز برای صادرات کالا به آذربایجان و از آن قلمرو به روسیه 
و گرجستان و نیز ورود ناوگان سه کشور به قلمرو جمهوری اسلامی ایران، موجب توقف ناوگان 
جاده ای به میزان ۳ تا ۴ روز شده است، البته توقف دو تا سه هفته ای مورد اشاره، در برخی رسانه ها 

عمدتاً به واسطه نقص مدارک رانندگان و کامیون ها محتمل شده است.
این مقام مسوول بیان کرد: طی هفته جاری و گذشته اقدامات متنوعی در همکاری با دیگر 
نهادهای مســتقر در مرز جهت بهبود تعاملات داخلی انجام شده و رایزنی با مقامات استانی و 
تشکیل نشست مشترک با همتایان آذربایجانی صورت پذیرفته که مسبوق به مکاتبات متعدد 
از مجاری دیپلماتیک با طرف آذربایجانی است و مجدانه توسط سفارت ایران در باکو در حال 

پیگیری است.
وی خاطرنشان کرد: با توجه به اهمیت پایانه مرزی آستارا به ویژه در مسیر راهگذر حمل ونقل 
بین المللی شمال - جنوب، این مرز یکی از دو گذرگاه مهم زمینی با جمهوری آذربایجان و با 
واسطه با روسیه و گرجستان بوده و جایگاه آن به عنوان سومین مرز فعال تجاری کشور با تنوع 

فعالیت آن در رویه های مختلف مرزی از اهمیت بالایی برخوردار است.
هدایتی با اشــاره به کاهش طول صف ناوگان جاده ای در مرز آســتارا، یادآوری کرد: افزایش 
صادرات محصولات کشاورزی به خصوص به روسیه مقارن با فرارسیدن فصل سرما در سه ماهه 
قبل و بعد از ژانویه هرســال و نیز یخ بندان کانال ولگا دن، باعث ازدحام در مرز آستارا به دلیل 
نزدیکی به گذرگاه های ورودی روسیه می شود، بر این اساس در دستور کار است تا با همکاری 
دیگر نهادهای مستقر جهت کاهش تشریفات کنترل اسناد و رایزنی با طرف مقابل جهت افزایش 

پذیرش ناوگان، پیگیری شود.

 آماده شدن ۶ پروژه اجرایی 
و مطالعاتی در سال مالی ۱۴۰۱ 

معاون وزیر راه و شهرســازی گفت: ۶ طرح 
دولتــی و عمومی با ســرمایه گذاری هزار و 

۶۶۰ میلیاردتومان تکمیل می شود.
مدیرعامل ســازمان مجری ساختمان ها و تاسیسات 
عمومی و دولتی از تکمیــل و تحویل ۶ پروژه دولتی و 
عمومی با ســرمایه گذاری هزار و ۶۶۰ میلیاردتومان تا 

شهریور ۱۴۰۲ خبر داد.
آقای نبیان از آماده شدن ۶ پروژه اجرایی و مطالعاتی در 

سال مالی ۱۴۰۱ خبر داد و گفت: چنانچه تخصیص اعتبار این ۶ پروژه بیمارستانی، ورزشگاهی 
و تامینی و تربیتی انجام شود در حداکثر تا پایان شهریور ۱۴۰۲ تمامی پروژه تکمیل و تحویل 

خواهد شد.
معاون وزیر راه و شهرسازی گفت: در مجموع ۶ پروژه تا پایان سال مالی جاری در صورت تامین 

و تخصیص اعتبار با سرمایه هزار و ۶۶۰ میلیاردتومانی تکمیل و تحویل می شوند.
آقای نبیان درباره جزئیات این طرح ها گفت: بیمارســتان ۱۳۰ تختی جایگزین بیمارســتان 
امام خمینی خمین در استان مرکزی با سرمایه ۴۵۲ میلیاردتومان، مطالعه وساخت ورزشگاه خرم آباد 
در استان لرستان با سرمایه گذاری۲۷۵ میلیاردتومان، مطالعه و احداث ندامتگاه سلماس در استان 
آذربایجان غربی با سرمایه گذاری ۱۷۸ میلیاردتومان، مطالعه و احداث ندامتگاه بهبهان در استان 
خوزستان با سرمایه گذاری ۲۰۴ میلیاردتومان، مطالعه و احداث ورزشگاه بروجرد در استان لرستان 
با سرمایه گذاری۲۸۵ میلیاردتومان در استان لرستان و همچنین مطالعه و احداث ورزشگاه بناب 
در آذربایجان شرقی با سرمایه گذاری ۲۶۸ میلیاردتومان از جمله پروژه های آماده و در شرف افتتاح 
سال جاری به شمار می روند. وی تصریح کرد: پروژه های اعلام شده در صورت تامین و تخصیص 

۱۰۰ درصدی اعتبار حداکثر تا شهریورماه ۱۴۰۲ قابل تحویل هستند.

تفاهم نامه حج تمتع ۱۴۰۲ امضا شد 
تفاهم نامه حج تمتع ۱۴۰۲ برای اعزام حجاج 
کشورمان میان رییس سازمان حج و زیارت 

و وزیر حج و عمره عربستان به امضا رسید.
دکتر سید صادق حسینی روز شنبه ۱۷ دی ماه به دعوت 
وزارت حج و عمره عربستان و برای مذاکرات حج تمتع 

۱۴۰۲، عازم این کشور شد.
مذاکرات و انعقاد تفاهمنامه حج تمتع ۱۴۰۲ میان رییس 
ســازمان حج و زیارت و وزیر حج و عمره عربستان در 

فضایی کاملا صمیمانه و دوستانه انجام گرفت و طرفین در خصوص موضوعات مربوط به حج 
سال جاری گفتگو و تبادل نظر کردند.

جزییات تفاهمنامه حج تمتع ۱۴۰۲ بعد از بازگشت رییس سازمان حج و زیارت و هیئت همراه به 
میهن اسلامی اطلاع رسانی خواهد شد.

اخبار کوتاه 

ســخنگوی اقتصادی دولت ضمن تاکید بر اینکه 
کسری بودجه به حداقل رسیده و تا پایان سال صفر 
می شود، اعلام کرد: با توجه به آماده سازی لایحه 
بودجه، پیش بینی ســال بعد این است که هفت 
میلیون تومان حداقل حقوق کارکنان دولت باشد و 

معافیت مالیاتی نیز همین رقم است. 
احســان خاندوزی روز )سه شنبه( در ابتدای نشست خبری 
هفتگی خود با اشاره به پیش بینی هواشناسی برای ورود یک 
جبهه سرما به کشور اظهار کرد: از همه مردم و مسئولان تقاضا 
داریم که با مدیریت مصرف و کاهش تقاضای گاز کمک کنند 
که گاز خانگی کشور بدون مشکل، این دوره را پشت سر بگذارد 
و مصــرف گاز در روال تجاری و اداری به ماموریت خود ادامه 

دهد.  
وی افزود: سرمایه گذاری در کشور در چند سال گذشته فراز 
و فرود داشــته اما در دولت قبل به شــکل متوسط با کاهش 
سرمایه گذاری روبرو بودیم و این مشکل ادامه  داشت تا اینکه 
دولت سیزدهم برای بهبود این وضعیت اقداماتی انجام داد که 

اوضاع را بهتر کرد.
خاندوزی گفت: در حوزه عملکــرد بودجه ای ۹ ماهه دولت 
۹۱۷ هزار میلیارد تومان درآمد داشتیم که ۸۸ درصد عدد مصوب 
است و نیز ۶۳ درصد بیش از رقم مشابه سال گذشته است که 

کمک می کند درآمد پایدار افزایش یابد.
وزیر امور اقتصادی و دارایی با بیان اینکه تحرکات خوبی در 
تولید و سرمایه گذاری انجام شده است، اظهار کرد: با توجه به 
آماده سازی لایحه بودجه، پیش بینی سال بعد هم این است که 
هفت میلیون تومان حداقل حقوق کارکنان دولت باشد و معافیت 

مالیاتی نیز همین رقم است.
وی افزود: همچنین ۲۰ درصد افزایش حقوق کارکنان دولت را 
داریم که بین ۱۵ تا ۲۵ درصد متناوب است اما متوسط آن همان 

۲۰ درصد خواهد بود.
خاندوزی با بیان اینکه از ۸۴۵ میلیون متر مکعب گاز روزانه 
بیش از ۳۰  میلیون  متر مکعب استفاده خانگی، تجاری و صنایع 
کوچک و غیر عمده دارد، اظهار کرد: با توجه به اینکه دولت بابت 
هر یک درصد کاهش مصرف نسبت به ماه مشابه سال گذشته،  
سه درصد تخفیف در نظر گرفته است، امیدواریم مصرف گاز 
مدیریت شود. ۴۸۵ هزار کیلومتر شبکه  گازرسانی کشور است و 
بیش از ۹۵ درصد شهرها و بیش از ۸۵ درصد ساکنان روستاها 
دسترسی به گاز دارند که باید در یک اقدام همکارانه مدیریت 

مصرف و کاهش تقاضا را شاهد باشیم.
وی با یادآوری اینکه دولت برای صرفه جویی در مصرف گاز 
مشوق و تخفیف در نظر گرفته است، افزود: اگر میزان مصرف 
گاز نسبت به مدت ماه مشابه سال قبل ۳۰ درصد کاهش یابد، 

تقریبا نرخ نزدیک به عدد رایگان خواهد شد.
سخنگوی اقتصادی دولت با تاکید بر اینکه یکی از مهمترین  
متغیرهایی که در سال های گذشته اجازه رشد تولید کشور را 
نمی داد، کاهش سرمایه گذاری ها در کشور بوده است، اظهار کرد: 
در دولت قبل با کاهش سرمایه گذاری و در برخی سالها با کاهش  
میزان سرمایه در کشور مواجه بودیم. این  مشکل در شش ماهه 
اول دولت ســیزدهم همچنان وجود داشــت و این  کاهش 

ســرمایه گذاری ها ادامه یافت ولی در شش ماهه اول امسال 
۳.۹ درصد افزایش سرمایه گذاری را شاهد بودیم و در تابستان 

۷.۳ درصد افزایش سرمایه گذاری رخ داده است.
به گفته او، نرخ بیکاری در تابستان به ۸.۹ درصد کاهش یافته 
بود. سرمایه گذاری در ماشین آلات به ۱۵ درصد در شش ماهه 
نخســت امسال رســیده و در حوزه ساختمان که فصل های 

متعددی منفی بود به ۳.۹ درصد افزایش یافته است.
خاندوزی یادآور شد: در پایان آذرماه امسال میزان رشد نقدینگی 
کشــور ۳۳.۴ درصد در دوره ۱۲ ماهه بوده است که این عدد 
هفت درصد کمتر از ماهی اســت که دولت شروع به کار کرد 
و یک درصد کمتر از ماه پیش از خود است که نشان می دهد 
انضبــاط پولی و کنترل های بانک  مرکزی از طرف تقاضا هم  
کمک  می کند که یکی از موتورهای مهم  تورم  در کشــور را 

مدیریت کنیم.
وزیر اقتصاد ادامه داد: همچنین ناترازی های بودجه به کمترین 
عدد در سال های گذشته رسیده است و استقراض دولت از محل 
انتشار اوراق ۳۳ هزار میلیارد تومان نسبت به مدت مشابه سال 
قبل کاهش یافته است و در عین حال ۲۶ برابر مدت مشابه سال 
قبل فروش سهام شرکت های دولتی را داشته است. با موافقت 
رهبری برای کاهش ۱۰ درصدی سهم صندوق توسعه ملی 
۲۸ هزار میلیارد تومان به طرح های عمرانی و سرمایه گذاری 

اختصاص می یابد.
وی افزود: کســری بودجه امسال تا پایان ۹ ماهه به حداقل 
رسیده و میزان استفاده از تنخواه گردان خزانه نیز برای اولین بار 
صفر شده است و تا پایان سال نیز کسری بودجه صفر خواهد 
شد. تحرکات خوبی در حوزه تولید و سرمایه گذاری صورت گرفته 

است.
سخنگوی اقتصادی دولت گفت: با توجه به اینکه لایحه بودجه 
۱۴۰۲ نهایی شده است، در این  لایحه با ۹۸۰ هزار همت منابع 

و مصرف عمومی مواجه خواهیم بود که اگر درآمد اختصاصی 
به آن اضافه شود بودجه عمومی به بیش از ۲۰۰۰ همت خواهد 

رسید.
خانــدوزی گفــت: ۳۶۰ هزار میلیارد تومــان یارانه نقدی و 
۱۰۴ هزار میلیارد تومان یارانه نان هم داریم که به سبد معیشتی 
خانوارها بازمی گردد و هفت واحد درصد کاهش نرخ مالیاتی را 
داریم و نیز ۱۵ هزار میلیارد کمک به صندوق تثبیت بازار سرمایه 
را در نظر گرفته ایم. قریب به ۱۵ هزار میلیارد تومان هم برآورد 

سرمایه گذاری شرکت های دولتی در سال آینده است.
سخنگوی اقتصادی دولت در رابطه با کسری بودجه ۳۶۰ هزار 
میلیاردی گفت: طبق اطلاعاتی کــه وجود دارد، اصلا چنین 
برآوردی نداریم و این عدد غیر دقیق است. البته در کنار این نقاط 
مثبت در هفته های گذشته با مشکلاتی هم  مواجه بودیم. ادامه 
نوســانات در بازار غیررسمی در حوزه ارز موضوعی است که با 
جدیت پیگیری می شود و به سمت ثبات خواهیم رفت. در حوزه 
برخی کالا هم که سبد خوراک خانوارها است که مجدد نوسانی 

ایجاد شده و وزارتخانه زیربط در حال پیگیری است.
سخنگوی اقتصادی دولت در پاسخ به پرسشی درباره فروش 
خــودرو در بورس اظهار کرد: ما میراث دار یک کاهش عرضه 
در صنعت خودرو بودیم و باید وزارت صمت تلاش می کرد تا 
عرضه خودرو را تقویت کند و مدیریت طرف تقاضا هم داشته 
باشــد. در زمینه عرضه خودرو تلاشی که در دولت انجام شده 
وزارت صمت توانسته ۱۸ درصد میزان تولید خودرو را نسبت به 
مدت مشابه سال قبل و ۳۰  درصد عرضه خودرو را در این مدت 
مشابه افزایش دهد و قریب ۴۰۰ درصد تعداد تولید خودرو کامل 
افزایش داشته باشد. حدود ۴ هزار و ۷۰۰ میلیارد تومان اختلاف 
ناشی از قیمت کارخانه و بورس به این شرایط رسیده که حدود 
۲ هزار ۷۰۰ میلیارد تومانش به مصرف کننده نهایی برسد و مردم 
خودروی ارزانتری را نسبت به بازار آزاد بخرند. ۴ هزار دستگاه 

خودرو در بورس کالا ارائه شــده است و ۱۵۰۰ سفارش خودرو 
نهایی شده است.

وی در پاسخ به پرسشی درباره اجرای مالیات بر خانه های خالی، 
گفت: مالیــات بر خانه های خالی با هدف جلوگیری از احتکار 
مسکن طراحی شده اســت؛  تا امروز برای بیش از ۵۲۰ هزار 
خانه خالی برگه مالیاتی صادر شده که برخی از آن ها اعتراضاتی 
داشتند که این موارد در حال بررسی است. مالیات بر سوداگری و 
دلالی یا همان عایدی بر سرمایه با هدف تنظیم گری رفتارهای 
نامطلوب اقتصادی است. قانون در حال اجرا است و در مرحله 
اخذ اطلاعات از ســازمان ثبت اسناد و املاک قرار دارد اما باید 
قدری صبر داشته باشیم. اجرای پایه های مالیاتی جدید در سایر 

کشورها نیز بعضا سال ها طول می کشد.
خاندوزی در پاسخ به پرسشی درباره ارسال لایحه بودجه ۱۴۰۲ 
به مجلس و اعلام وصول نشدن آن و تاکید مجلس بر ارسال 
لایحه برنامه هفتم در وهله نخست، تاکید کرد: جزییات باقیمانده 
بودجه ســال آینده فردا به مجلس ارائه می شود. دولت لایحه 
بودجه ۱۴۰۲ را بر اساس درخواست اولیه مجلس مصوبه ای که 
شــورای نگهبان در مورد اعداد کلی و جداول تصویب کرد، به 
مجلس ارســال کرد؛ در مورد جداول و جزئیات هم با توجه به 
اینکه طبق آیین نامه داخلی مجلس متقاضی بود که این بخش 
هم ارسال شود، امیدوارم این موارد و جزئیات باقیمانده فردا صبح 
در جلسه هیئت دولت مصوب و رسما به مجلس ارسال شود که 
به این ترتیب در این زمینه کار خاتمه یافته است. امیدواریم با 
همکاری مجلس لایحه بودجه به سرعت در مجلس بررسی 
شــود و لایحه برنامه هفتم که در هفته هــای آینده در دولت 
مصوب می شــود، پس از تکمیل فرآیند تصویب در دولت به 

سرعت به مجلس ارسال شود.
ســخنگوی اقتصادی دولت درباره تهیــه لایحه دوفوریتی 
ساماندهی کولبران در دولت، گفت: کولبری موضوع پیچیده ای 

در مناطق مرزی است که ذینفع آن شبکه های سازمان یافته ای 
از توزیع کالاهای خارجی هستند که در مرکز اقتصاد کشور قرار 
دارند اما صرفاً بار اجرا و عملیات آن بر دوش مرزنشینان است. 
دولت لایحه ای تحت عنوان ســاماندهی و نظارت بر تجارت 
مرزی کولبری و ملوانی به مجلس ارسال کرد که در این لایحه 
دوفوریتی پیش بینی های لازم برای حل مشکل چندین ساله 
کولبران صورت گرفته است. شفاف کردن و رصدپذیر کردن 
واردات کولبری و کاهش مبادلات غیررسمی از ویژگی های آن 
است. با رسمیت یافتن واردات، مشکل شوتی ها در جاده های 
کشور نیز حل و فصل می شود. همچنین تنها مالیات بر ارزش 
افزوده اخذ می شــود و تمام درآمدهای وصولی از این محل، 
فقط صرف توسعه اقتصادی، تقویت بازارچه ها و زیرساخت های 

مناطق مرزنشین می شود.
وی در پاسخ به پرسشی درباره با افزایش نرخ سود تسهیلات، 
تاکید کرد: تکلیف روشــنی در مورد اعتباردهی به بخش های 
تولیــدی وجود دارد و بانک ها باید این تکلیف را اجرا کنند که 
با توجه به وضعیت فعلی، تولید به پشتوانه بانک بیشتر نیاز دارد. 
در پرداخت تسهیلات سقف کنترل ترازنامه که از سوی بانک 
مرکزی اعمال می شود، موثر است تا بتوان رشد نقدینگی را در 
کشور کنترل کرد. اگر نرخ سود سپرده و تسهیلات به شکل 
متوازن و همگام تصمیم گیری شود امیدوارم شورای پول و اعتبار 

و بانک مرکزی سریعتر نسبت به ابلاغیه جدید اقدام کنند.
خاندوزی در پاســخ به این پرســش که آیا امتناع بانک ها از 
پرداخت تسهیلات به دلیل کنترل رشد نقدینگی است، گفت: 
هیچکدام از الزامات بانک مرکزی برای ترازنامه بانکی کشور 
مجوزی برای اینکه شبکه بانکی از پرداخت تسهیلات امتناع 
کند، نخواهد بود بلکه صرفا اولویت بندی و رتبه بندی ها را تغییر 
می دهد؛ در ســال حمایت از تولید حتما ســرمایه در گردش 
واحدهای تولیدی و تامین نیازهای خانوارها در اولویت شبکه 

بانکی است.
سخنگوی اقتصادی دولت در پاسخ به پرسشی درباره پیوستن 
ایران به FATF، گفت: اینکه تبعات انتشار این خبر چیست 
را از ناشــران خبر باید بپرســید چون ما نه این خبر را منتشر 
کردیم و نه بنای این کار را داشتیم. وزارت اقتصاد مکلف شده 
است با همکاری سایر دستگاه ها از جمله وزارت امور خارجه و 
دستگاه های اقتصادی و امنیتی این موضوع را بررسی کند. هنوز 
اعلام موضعی از ســمت وزارت امور اقتصادی و دارایی در این 
زمینه صورت نگرفته است و پیشنهادی که به دولت ارائه شود در 
مراجع عالی نظام برای تصمیم گیری ارائه می شود و پس از طی 

مراحل توسط همین مراجع اعلام نتیجه خواهد شد.
وزیر اقتصاد همچنین درباره طرح مالیات بر عایدی سرمایه، 
اظهار کرد: مالیات بر عایدی سرمایه با هدف کنترل سوداگری 
و نه کسب درآمد تهیه شده است؛ واقعیت این است که مالیات 
بر سوداگری و دلالی با هدف تنظیم گری رفتارهای نامطلوب 
اقتصادی تهیه شده و به عنوان پایه درآمدی مطرح نبوده است. 
هــدف و اولویت دولت و مجلــس در طرح مالیات بر عایدی 
سرمایه این است که دولت هیچ درآمدی از این محل نداشته 
باشد و هیچ کس باهدف ســوداگری اقدام به خرید و فروش 

دارایی نکند.

خاندوزی اعلام کرد:

حداقل حقوق کارکنان در سال آینده 7 میلیون

اینفوگراف

 در هفته های اخیر قیمت ماهی های سردآبی و به  ویژه قزل آلا 
رشــد حدود 75درصد کرده است. در میادین تره بار قیمت 
انواع قزل آلا از ۱۰5 هزار تومان شــروع می شود. البته در 
ماهی فروشی های سطح شهر کف قیمت ۱۱5 هزار تا ۱۲۰ 
هزار تومان است. این درحالی که این نرخ در نیمه اول سال 

۶۰ هزار تومان تا 7۰ هزار تومان بود.
به گزارش اکوایران، آنچه این روزها منجر شده، قیمت انواع ماهی بویژه 
قزلآلا رشــد کند، کاهش تولید آن است. در اوایل سال جاری بعد از اینکه 
قیمــت نهاده های آبزیان همراه نهاده های دام و طیور به واســطه حذف 
ارز ترجیحی رشــد کرد؛ دولت هیچ سیاست حمایتی را برای جبران زیان 
تولیدکنندگان آبزیان پیش بینی نکرد؛ حتی قول هایی که به تولیدکنندگان 
دام و طیــور داد را هم به این تولیدکنندگان نــداد. به همین دلیل اغلب 

تولیدکنندگان دست از ذخیره سازی ماهی برداشتند. 
در واقع  بچه ریزی ماهی متوقف شــد. اثر توقف بچه ریزی ماهی باعث 
شــد، تولید درســال جاری به ۹۰ هزار تن برسد. این درحالی که این رقم 
سال گذشته طبق گفته آرش نبی زاده، مدیرعامل اتحادیه مرکزی تعاونی 
کشاورزی ماهیان سردابی کشور،  ۱۶۰ هزار تا ۱۷۰ هزار تن بود. نبی زاده به 
اکوایران می گوید: وقتی کمر تولیدکننده با افزایش قیمت نهاده ها شکست 
آنها دیگر نتوانستند به تولید ادامه دهند. برای همین تولید کاهش یافت و 

امروز شاهد افزایش قیمت هستیم. او افزود: هنوز ما به قیمت واقعی ماهی 
را نمی فروشیم و بابت فروش آن ضرر می دهیم. قیمت ماهی سر مزرعه 
۱۰۴ هزار تا ۱۰۵ هزار تومان اســت. این درحالی که قیمت تمام شده آن 

۱۱۵ هزار تومان است.
نبــی زاده پیش بینی می کند، حجم تولید ماهی مجــددا ریزش کند. او 
می گوید: اگر امروز هنوز  گروهی از تولیدکنندگان فعال هستند به این دلیل 
که در یک مقطعی توانستند، محصولشان را صادر کنند. پروش دهندگان 
ماهی های سردآبی به صادرکنندگان ماهی قزل آلا معمولی را سرمزرعه 

۱۲۰ هزار تومان و گوشت قرمز را ۱۴۵ هزار تومان می فروختند.

علی اکبر خدایی دبیر کل اتحادیه تولید و تجارت آبزیان ایران به اکوایران 
می گویــد: زمانی که قیمت ماهی در بازار ایران ۵۰ هزار تا ۶۰ هزار تومان 
بود، ما می توانستیم ماهی را ۱۵۰ هزار تومان بفروشیم. برهمین اساس در 
۹ ماهه اخیر ما توانستیم حدود ۷ هزار و ۳۰۰ تن ماهی قزل آلا صادر کنیم. 
این درحالی که سال گذشته ما حدود ۳ هزار و ۷۰۰ تن ماهی صادر کردیم.

او ادامه می دهد، از زمانی که قیمت ماهی در بازار داخل رشــد کرد، دیگر 
صادرات هم از صرفه اقتصادی افتاد. چون بازار جهانی در یک سطحی رشد 
را قبول می کند و ما فراتر از آن نمی توانیم ماهی را عرضه کنیم. به گفته 
خدایی در نه ماهه ســال جاری ماهی قزآل آلا را صادرکنندگان ۵ دلار و 
ماهــی منجمد را حدود ۴ دلار فروخته اند. در بازار جهانی نیز قیمت میگو 
۴ دلار اســت. ایران در مقطع مورد نظر این اقلام را عمدتا به روســیه و 

عراق صادر کرد. 
سیل و افت صادرات به روسیه

بررسی های اکوایران نشان می دهد، گذشته از رشد قیمت نهاده های آبزیان 
که بیش از ۶۰ درصد بر روی قیمت تمام شده محصول اثر می گذارد؛ سیل 
سال گذشته و سیل فروردین سال جاری نیز اثر قابل توجهی را در کاهش 
تولید داشته است. این موضوع را نبی زاده تایید می کند و می گوید: عید سال 
جاری ۱۰ هزار تن ماهی ما از بین رفت برای همین صادرات ما به روسیه 

کاهش یافت.

افت تولید قزل آلا و صعود قیمت آن

رئیس کل سازمان امور مالیاتی کشور در 
راستای تحقق شعار سال، مشوق  های 
حمایت از تولید و حفظ و ایجاد اشتغال 
برای بنگاه  های کوچک و متوسط مصوبه 
هیات وزیران را جهت اجرا به ادارات کل 

امور مالیاتی سراسر کشور ابلاغ کرد. 
در بخشنامه صادره از سوی داود منظور خطاب به 
ادارات کل امور مالیاتی سراسر کشور آمده است: به 
پیوست تصویب نامه شماره ۱۲۵۵۲۲/ت۵۹۸۱۵ 
 ـمورخ ۱۴۰۱/۷/۱۷ در خصوص مشــوق  های  ه
حمایت از تولید و حفظ و ایجاد اشتغال برای بنگاه 

 ـمورخ ۱۳۹۵/۲/۱۹ مربوط به   های کوچک و متوسط موضوع بند ۲ تصویب نامه شماره ۱۸۵۴۹/ت۵۳۰۹۷ه
عملکرد سال ۱۴۰۰ برای اجرا ارسال می شود.طبق اعلام سازمان امور مالیاتی، در ادامه بخشنامه رئیس کل 

سازمان امور مالیاتی کشور، ذکر شده است: مطابق بند )۳( ماده ۱ تصویب  نامه یاد شده:
»الف - جرائم مالیاتی مربوط به عملکرد سال ۱۴۰۰ کارفرمایان حقیقی و حقوقی دارای پروانه بهره برداری 
از وزارتخانه های ذیربط در فعالیت  های تولیدی مشروط به افزایش تولید در سال ۱۴۰۰ نسبت به سال ۱۳۹۹ 
و داشتن حداکثر )۱۰۰( نفر نیروی کار تا پایان سال ۱۴۰۰ و پرداخت اصل بدهی بر اساس برنامه توافقی با 
سازمان امور مالیاتی کشور، در چارچوب مواد )۱۶۷( و )۱۹۱( قانون مالیات های مستقیم - مصوب ۱۳۶۶- و 
اصلاحات بعدی آن بخشوده می  شود. دستورالعمل اجرایی این بند با پیشنهاد وزارت صنعت، معدن و تجارت 

و با تأیید سازمان امور مالیاتی کشور ابلاغ خواهد شد.
ب - کارفرمایان حقیقی و حقوقی دارای پروانه بهره برداری از وزارتخانه های ذیربط در فعالیت  های تولیدی 
به شرط حفظ نیروی کار موجود در پایان سال ۱۴۰۰ و تداوم آن تا پایان سال ۱۴۰۱ می  توانند درخواست 
تقسیط بدهی قطعی مالیاتی خود مربوط به سال ۱۴۰۰ را به سازمان امور مالیاتی کشور ارائه نمایند و سازمان 
مذکور ضمن استعلام از سازمان تأمین اجتماعی در خصوص احراز شرط فوق، با رعایت ماده )۱۶۷( قانون 
مالیات  های مستقیم - مصوب ۱۳۶۶ - و اصلاحات بعدی آن نسبت به تقسیط بدهی قطعی مالیاتی حداکثر تا 
۳۶ قسط براساس توافق صورت گرفته اقدام می نماید و در صورت عدم پرداخت به موقع هر یک از اقساط یاد 
شده طبق توافق صورت گرفته از سوی کارفرما، مابقی اقساط به دین حال تبدیل و یکجا پرداخت می شود.«
شایان ذکر است؛ منظور از بنگاه  های کوچک و متوسط به ترتیب بنگاه  های اقتصادی دارای تعداد کارکنان 

کمتر از ۵۰ نفر و بنگاه  های اقتصادی دارای تعداد کارکنان بین ۵۰ تا ۱۰۰ نفر است.

مشوق های مالیاتی برای بنگاه های 
کوچک و متوسط اعلام شد

خیراله خادمی گفت: جزییات ســرمایه 
گذاری روس ها محرمانه اســت اما می 
توانم بگویم که نتیجه مذاکرات باعث رخ 

دادهای مهم در بخش ریلی خواهد شد.
روسیه و آذربایجان قصد دارند تا در تکمیل خط 
ریلی ایران همکاری داشته باشد همچنین باید گفت 
که دولت روسیه علاقمند به مشارکت در تکمیل 
راه آهن رشت- آســتارا است تا به صورت وام و یا 
روش های دیگر به تأمین مالی این خط ریلی کمک 
کند. به همین منظور طی ماه های اخیر مذاکراتی 
با دولت روسیه در راستای توسعه ترانزیت میان دو 

کشــور انجام شده است.خیراله خادمی، مدیرعامل شرکت ساخت و توسعه زیربناهای حمل و نقل کشور 
درخصوص سرمایه گذاری روسیه در بخش ریل رشت- آستارا به خبرنگار ما گفت: جزئیات مذاکرات با روسیه 
محرمانه می باشد اما اتفاقات بزرگی در حال انجام است با توجه به اینکه روس ها در ریل شمال به جنوب و 

کریدور جنوب به شمال قرار است که سرمایه گذاری کنند.
وی در ادامه بیان کرد: روس ها در جلسات مختلف اعلام آمادگی کردند و جزئیات توافق به زودی به همه 
گفته خواهد شد اما در حال حاضر این جزئیات محرمانه است اما کارشناس روس ها نقشه ها و تمام مدارک 

کارشناسی به شرکت های روس ها داده شده است و توافقات اولیه انجام شده است.
مدیرعامل شرکت ساخت و توسعه زیربناهای حمل و نقل کشور در ادامه افزود: همان طور که افندی زاده 
گفته است اگر روس ها به هر علتی نخواهند که با ایران همکاری کنند برنامه های داخلی وجود دارد برای تأمین 
مالی برای ادامه پروژه ریلی رشت- آستارا وجود دارد. تأمین مالی از سوی دولت و سازمان برنامه و بودجه قرار 
است که انجام شود نه وزارتخانه اما این تأمین مالی در صورتی انجام خواهد شد که روس ها از همکاری با ایران 

منصرف شوند در نهایت این پروژه چه با روس ها چه بدون روس ها نتیجه خوبی خواهد داشت.
خیراله خادمی گفت: کریدور رشت کاسپین که سال آینده به بهره برداری خواهد رسید و کریدور رشت – 
آســتارا نیز تا کنون ۵۲ کیلومتر ان طراحی شده است و این طرح ۳ سال طول خواهد کشید تابه سرانجام 
برسد برآوردها نشان می دهد که این پروژه نیاز به ۱۵ هزار و ۷۰۰ میلیارد تومان نیاز دارد و ۲ میلیارد آن تملک 
خواهد شد البته این مبلغ برای به بهره برداری رسیدن این پروژه در ۴ سال می باشد با توجه به تاکید رئیس 
جمهور برای اینکه این پروژه زودتر به نتیجه برسد نیاز به ۲۵ هزار میلیارد تومان است که در سه سال این 

پروژه به اتمام برسد.

جزئیات سرمایه گذاری روس ها 
محرمانه است

رئیس مرکز نوآوری و فناوری ســازمان 
منابع طبیعی گفت: طرح شناسنامه دار 
کردن الکترونیکی درختان جنگلی انجام 
و با نصب تراشه الکترونیکی در تنه حدود 
۱۰۰۰ درخت، امکان پایش هوشمند آنها 

فراهم شده است.
حمیدرضا سلیمانی، رئیس مرکز نوآوری و فناوری 
سازمان منابع طبیعی و آبخیزداری کشور در حاشیه 
نمایشگاه بین المللی ماشین آلات کشاورزی، نهاده ها، 
سیستم های نوین آبیاری و کشت های گلخانه ای 
گفت: این اولویت ها از جمله در حوزه پایش، مقابله با 

آفات و بیماری های مرتع و جنگل است، زیرا مشکلات عدیده ای در این زمینه ها وجود دارد و از شرکت های 
دانش بنیان توانمند، مراکز پژوهشی و رشد در خواست همکاری برای رفع یا کاهش این مشکلات با استفاده 

از فناوری های نوین کرده ایم.
وی افزود: در فاز نخست، طرح شناسنامه دار کردن الکترونیکی درختان جنگلی به صورت پایلوت در استان 
کرمانشاه انجام و با نصب تراشه الکترونیکی در تنه حدود ۱۰۰۰ درخت، امکان پایش هوشمند آنها در زمینه 

محافظت در برابر آسیب های طبیعی و غیرطبیعی فراهم شده است.
وی ادامه داد: هدف ما این است در راستای پایش هوشمند منابع طبیعی در قالب یک بسته حرکت کنیم و 
در این بسته از ظرفیت ها و ابزارهای مختلف از جمله تصاویر ماهواره ای، سلول های خورشیدی و نرم افزارها 

استفاده کنیم.
سلیمانی با بیان این که امسال به دلیل محدودیت های اعتباری، فاز دوم این طرح شروع نشده است، اظهار 
داشت: در صورت تأمین اعتبار، مصمم هستیم فاز دوم طرح شناسنامه دار کردن الکترونیکی درختان جنگلی را 
در بخش های دیگری از جنگل های استان کرمانشاه و همچنین استان های لرستان و کردستان عملیاتی کنیم.
وی در مورد نمایشگاه بین المللی ماشین آلات کشاورزی، نهاده ها، سیستم های نوین آبیاری و کشت های 
گلخانه ای نیز تصریح کرد: بیشتر محصولات و دستاوردهایی که در این نمایشگاه در معرض نمایش گذاشته 
شده در حوزه مکانیزاسیون کشاورزی، صنایع غذایی و تبدیلی و کشت های گلخانه ای است و هر چند کم و 
بیش محصولات دانش بنیان مرتبط با حوزه منابع طبیعی نیز ارائه شده، اما فاصله زیادی با نیاز این بخش دارند.
رئیس مرکز نوآوری و فناوری سازمان منابع طبیعی و آبخیزداری کشور در همین حال ابراز امیدواری کرد در 

نمایشگاه های آتی، محصولات و خدمات دانش بنیان بیشتری در حوزه منابع طبیعی معرفی شود.

1000 درخت جنگلی صاحب 
شناسنامه الکترونیکی شدند 
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